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کريدور شمال به جنوب به طول ۱۷۸۰ کيلومتر
 به بهره برداري مي رسد 

مع��اون وزير راه و شهرس��ازي گفت: 
کريدور ش��مال به جن��وب، از آبادان و 
خرمشهر تا مرز بازرگان براي استفاده 
مردم شمال غرب از بنادر جنوب تا سه 

سال آينده به بهره برداري مي رسد.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به نقل از 
مهر، خيراله خادمي در جريان س��فر به 

آبادان و خرمش��هر در گفتگو با خبرنگاران ضمن اش��اره به وجود بخشي 
از کريدور ساحلي در آبادان و خرمشهر و عملياتي شدن ۲ کريدور اصلي 
کشور افزود: مقرر شد کار اجرايي عمليات ساخت کريدور چهار خطه نوار 
س��احلي جنوب از ش��لمچه تا چابهار به طول دو هزار کيلومتر، با س��رعت 

بيشتر پيش رود. 
خادمي همچنين گفت: کريدور شمال به جنوب، از آبادان و خرمشهر تا مرز 
بازرگان به طول يک هزار و۷۸۰ کيلومتر براي استفاده مردم شمال غرب 

از بنادر جنوب، در سه سال آينده به بهره برداري مي رسد. 
وي با يادآوري بازديدش از جاده هاي اروندکنار، چوئبده و قفاص اظهار 
کرد: ساخت جاده هاي روستايي را در اولويت قرار داده ايم. بهبود کيفيت 
ج��اده اروندکن��ار ت��ا يادمان والفجر ۸ رديف اعتبارات ملي ندارد و نيازمند 
پيگيري هاي بيشتر براي جذب اعتبار است به همين دليل نمي توان براي 

عمليات بهبود وضعيت آن زماني را تعيين کرد. 
 معاون وزير راه و شهرس��ازي در بخش ديگري از س��خنان خود گفت: 
بهس��ازي مس��يرهاي منتهي به آبادان و خرمشهر نيازمند اعتبارات ملي 

دارد. 
خادمي در خصوص بهسازي محورهاي منتهي به خرمشهر به ويژه مسير 
اهواز به خرمشهر افزود: با بررسي اين عمليات به طول ۳۳ کيلومتر برنامه 
ريزي براي اجراي مس��ير ارتباطي از جاده آبادان- بندر امام و از آنجا به 

شلمچه آغاز شده است.
 وي با اشاره به اينکه کار ساخت اين جاده کمربندي که از شمال دو شهر 
عبور مي کند، اظهار کرد: به دليل وجود جاده سازي سنگين، عبور از چند 
تقاطع غير همسطح و ساخت پل بر روي رودخانه کارون در سه تا چهار 

سال آينده با ۲۰۰ ميليارد تومان اعتبار به اتمام مي رسد. 
خادمي تصريح کرد: اين جاده کمربندي پس از عبور از ش��مال آبادان و 
خرمش��هر به جاده آبادان - بندرامام متصل مي ش��ود تا ترافيک از درون 

شهر به بيرون منتقل و حجم آن کم شود. 
وي، چهار خطه کردن محور خرمشهر – اهواز، بهسازي جاده امام صادق 
و پيگيري براي اختصاص رديف اعتبارات ملي در اين بخش را از ديگر 
برنامه هاي پيش بيني ش��ده در جريان اين بازديد نام برد و يادآور ش��د: 
طرحهايي در دست اجرا است که تا سه سال آينده منجر به بهبود چشمگير 

وضعيت جاده ها مي شود.

احداث بزرگراه در محدوده سرخه حصار منتفي شد
مديرکل راه و شهرسازي استان تهران گفت: کريدور چرمشهر به پرديس 
تعريف شده که مسير آزاد سازي آن مناسب تر از آزادراهي است که قرار 

بود از پارک سرخه حصار گذر کند.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از وزارت راه و شهرسازي، محمدنادر 
محمدزاده گفت: چند پروژه بزرگراهي در شرق تهران تعريف شده است 
و وزارت راه و شهرسازي به دنبال تکميل حلقه هاي بزرگراهي دور تهران 

است که اين حلقه ها و رينگ ها بايد به سرعت تکميل شود.
وي افزود: کريدور چرمشهر به پرديس تعريف شده است و تفاهم اوليه براي 
مشارکت اتفاق افتاده است و مسير آزاد سازي آن مناسب تر از آزادراهي 
بود که قرار بود از پارک سرخه حصار گذر کند ولي هنوز در اين خصوص 

به جمع بندي صد درصدي نرسيده ايم.
مديرکل راه و شهرس��ازي اس��تان تهران تاکيد کرد: فعلا احداث پروژه  

بزرگراهي در محدوده سرخه حصار منتفي است.
وي با بيان اينکه بيش از يک هزار و ۵۰۰ هکتار از اراضي تصرف شده در 
استان تهران آزادسازي شده که از ارزش ريالي فوق العاده بالايي برخوردار 
است، اظهار داشت: استان تهران همواره به دليل ويژگي هاي شهري مورد 
توجه زمين خواران است و هجمه به اراضي ملي آن بسيار زياد است. در 
حال حاضر با پديده زمين خواري در سطح کلان در استان تهران مواجه 
نيستيم بلکه عمده پرونده هايي که در حال پيگيري آن هستيم مربوط به 
اراضي است که در گذشته تصرف شده اند، در اين ميان برخي پرونده ها 

پيچيدگي هاي زيادي در سيستم قضايي پيدا کرده اند.
محمدزاده با اعلام برگزاري جلسات هفتگي در استان تهران با همکاري 
سيستم قضايي در قالب يک شوراي خاص اقتصادي خاطر نشان کرد: 
در اين جلسات به پرونده هاي مختلف در اين زمينه با جزئيات رسيدگي 

مي شود.
مدير کل راه و شهرسازي استان تهران يکي ديگر از موارد پيگيري شده 
اين ارگان را برخورد با جعل عنوان و اظهار کرد: حجم زيادي از پرونده هاي 
مربوط به زمين خواري مربوط به جعل است که از آن جمله مي توان جعل 
وکالت نامه و برگه هاي آراي دولتي را نام برد که به شدت اين موارد را از 

طريق سيستم قضايي پيگيري مي کنيم.
محمدزاده در خصوص ش��رايط جلوگيري از تکرار اين مس��ائل گفت: 
روش هايي براي جلوگيري از اين گونه فعاليت ها انجام ش��ده که مس��ير 
جعل را کاملا بسته است، مثلا زماني که حکمي از سيستمي اداري به عنوان 
يک مستند صادر مي شود روش هايي براي بررسي صحت و سقم آن با 
مرجع وجود دارد. همچنين احکامي براي ابطال صورت گرفته است که 
برخي با تامل بيشتري اجرا مي شود؛ مثلا براي جعلي که ١۵ سال پيش 
صورت گرفته و اکنون با فردي طرف هستيم که هيچ نقشي در اين موضوع 
نداشته است دولت به سعه صدر بيشتري برخورد مي کند و تلاش مي شود 
که به اين افراد خس��ارت حداقلي برس��د. وي با بيان اينکه در حوزه جعل 
ارزش ريالي بيش از ۵ هزار ميليارد تومان است در برآورد ميزان زمين هاي 
رفع تصرف شده در سال هاي اخير اظهار داشت: مجموع زمين هايي که 
راه و شهرس��ازي اس��تان تهران و منابع طبيعي آزاد کرده اس��ت به ١۵۰۰ 

هکتار مي رسد که ارزش ريالي فوق العاده بالايي دارد.

بايد با خاطيان و سهل انگاران
 در ساخت مسکن مهر برخورد شود

يک عضو کميسيون اجتماعي مجلس با بيان اينکه »برخورد با خاطيان 
و مجازات آن ها در مورد سهل انگاري در ساخت و سازهاي مسکن مهر 
مي تواند درس عبرتي باش��د« گفت: نمي توانيم از دولت بخواهيم تمام 
ندانم کاري هايي که انجام ش��ده را از منابع مردم پرداخت کند. س��هيلا 
جلودارزاده در گفت وگو با ايس��نا درباره اينکه با توجه به نارضايتي هايي 
که در فضاي مجازي و رسانه ها از مسکن مهر مناطق زلزله زده مطرح 
شده، استفاده سياسي از اين موضوع تا چه اندازه مي تواند مسئله اصلي را 
به حاشيه کشاند؟ گفت: آنچه که شنيده ام بيشترين تخريب در مناطق 
زلزله زده در پروژه هاي مسکن مهر بوده است. اما اينکه در چنين شرايطي 
بگوييم بهره برداري سياس��ي از اين موضوع مي ش��ود شايد ناشي از اين 
مسئله باشد که وقتي اتفاقي رخ مي دهد و مردم شاهد ناملايمات هستند، 
چنين موضوعاتي طبيعتا مطرح شده و به ميان مي آيد. وي افزود: طبيعي 
است که افرادي که مصيبت زده بوده و در شرايط سوگواري هستند از اين 
مسائل گلايه مند مي شوند اما نبايد چنين موضوعاتي مانع از رسيدگي به 
وضعيت زلزله زدگان شود. نماينده مردم تهران در مجلس با بيان اينکه 
حوادث طبيعي اتفاق مي افتد و انس��ان بايد خود را قبل از آن آماده کند، 
تصريح کرد: البته شهرداري ها براي ارائه مجوز ساخت و ساز مسئله زلزله 
خيز بودن را در نظر گرفته و بر همان اس��اس مجوز مي دهند. در مورد 
مسکن مهر نيز نبايد بدون دريافت مجوز ساخت و ساز انجام شود. زيرا 
تعداد کثيري از شهروندان در اين مسکن ها زندگي مي کنند و هنگام وقوع 

زلزله بيشترين تلفات را هم دارند.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مسکن: امضاي قرارداد با سه شرکت 
بوئين��گ براي خري��د ۸۰ فروند هواپيما، امضاي 
تفاهنامه با ايرباس براي خريد ١۰۰ فروند هواپيما 
و اي ت��ي آر ب��راي خري��د ۲۰ فرون��د هواپيما از 
مهمتري��ن دس��تاوردهاي دولت پ��س از اجرايي 
ش��دن برجام اس��ت به طوري که زمس��تان سال 
گذش��ته بود که قرارداد خريد ١۰۰ فروند ايرباس 
از سوي شرکت هواپيمايي ايران اير نهايي شد که 
تاکنون شرکت هواپيمايي هما سه فروند ايرباس 
تحويل گرفته است و قرار بر اين بوده است که تا 
پايان سال ۲۰١۷ ميلادي ۴ فروند ايرباس ۳۲۰ 
A وارد کش��ور ش��ود، اما به نظر مي رس��د شکت 
هواپيماسازي ايرباس تصميم گرفته است که در 
پايان سال ۲۰١۷ ميلادي، خط توليد محصولات 
خود يعني رجيستر هواپيماهاي A ۳۲۰ سفارش 
داده ش��ده از س��وي ايران را به نام ش��رکت هاي 
هواپيمايي ديگري تغيير دهد به طوري که با توجه 
به اينکه ايران هنوز نتوانسته است فاينانسور براي 
خري��د هواپيماه��اي برجامي تامين کند، ايرباس 
ني��ز از چند ش��رکت هواپيماي��ي ديگر دنيا براي 
ف��روش هواپيماه��اي A ۳۲۰ بازارياب��ي کرده و 
گوي��ا هواپيماهايي که ب��راي به فروش به ايران 
کانديدا کرده بود را به تازگي به کشورهاي ديگري 
فروخته اس��ت که شرکت هاي اير آسيا )مالزي(، 
اير اينديا )هند(، اويانا برازيل )برزيل( و س��عودي 
عربي��ن ايرلاينز )عربس��تان( از جمله خريداران 
ايرباس ه��اي ۳۲۰ اي��ران هس��تند ب��ه طوري 
که ش��رکت فرانس��وي ايرباس، رجيس��ترهاي 
ش��رکت هاي هواپيماي��ي غي��ر ايراني را بر روي 

بدنه هواپيماها ثبت کرده است.
ايرب�اس بزرگتري�ن ق�رارداد تاري�خ خود را  ���

بست
 ماجرا از اين قرار است که روز چهارشنبه فابريس 
برژي مدير ارش��د اجرايي شرکت هواپيماسازي 
ايرباس در خلال نمايش��گاه صنايع هوايي دبي 
۲۰١۷ و در مصاحب��ه اي ب��ا AFP عن��وان ک��رد 
که قرارداد بزرگ ايرباس با ش��رکت هواپيمايي 
اينديگ��و هن��د ب��ه ط��ور قط��ع از افتخ��ارات و 
موفقيت هاي ايرباس در طول س��ال هاي فعاليت 
خود به ش��مار مي رود، زيرا ش��رکت اينديگو هند 
يک ش��رکت هواپيمايي خصوصي و ارائه کننده 
پروازهاي ارزان قيمت است. اين قرارداد شرکت 
ايرباس که در نمايشگاه هوايي دبي ۲۰١۷ به امضا 
رسيده است، ۴۳۰ فروند هواپيماي سايز متوسط 
از خانواده آ-A۳۲۰( ۳۲۰( به ارزش حدود ۴۹.۵ 

ميليارد دلار آمريکا را ش��امل مي شود، البته مبلغ 
و جزئي��ات دقي��ق اين قرارداد از س��وي مقامات 
رس��مي دو طرف قرارداد تاکنون منتش��ر نش��ده 
اس��ت. يک��ي از دلايل��ي که اين ن��وع هواپيماي 
ايرب��اس از هم��ه انواع آن محبوب تر و پر کاربرد 
تر اس��ت، مص��رف بهينه س��وخت هواپيماهاي 

A۳۲۰ است.
! تحويل ۴ فروند ۳۲۰ تا پايان ���۲۰۱۷

۲۷ ارديبهش��ت ماه امس��ال ب��ود ک��ه فره��اد 
پرورش مديرعامل س��ابق هواپيمايي جمهوري 
اس��لامي ايران و ريي��س فعلي هيئت مديره هما 
درحاشيه مراسم ورود ۴ فروند هواپيماي اي تي 
آر ۷۲ � ۶۰۰ طي يک نشست خبري اعلام کرد 
ک��ه ايران ۷ فروند هواپيماي برجامي که دريافت 
کرده را به طور تمام نقدي و از محل منابع صندوق 
توسعه ملي از شرکت هاي هواپيماسازي ايرباس 
و اي تي آر خريداري کرده است و قرار شده تا با 
تعيين فاينانس��ور، مابه التفاوت نقدي و اقساطي 
اين هواپيماهاي وارد ش��ده به کش��ور، به عنوان 
پي��ش پرداخت براي خريد هواپيماهاي بعدي در 
نظر گرفته ش��ود. بر اس��اس ق��رارداد ايرباس تا 

پايان س��ال ۲۰١۷ ميلادي قرار اس��ت ۴ فروند 
ايرب��اس A ۳۲۰ را ع��لاوه ب��ر ۲ فروند ۳۲١ که 
بهمن س��ال ۹۵ و ١ فروند ۳۲۰ که در فروردين 
س��ال جاري تحويل داده بود، به ايران اير واگذار 
کن��د. وي همچني��ن از واگذاري ۵ فروند ايرباس 
۳۲١ و ۴ فرون��د هواپيم��اي ۳۲۰ تا پايان س��ال 

۲۰١۸ خبر داد. 
بناب��ر اظهارات فرهاد پرورش، ش��رکت ايرباس 
طبق قرارداد بايد تا پايان س��ال ۲۰١۷ ميلادي 
 ۳۲۰ A يعني پايان آذر ماه امسال ۴ فروند ايرباس
و تا پايان سال ۲۰١۸ يعني پايان آذرماه ۹۷ بايد ۵ 
فرون��د ايرب��اس ۳۲١ و ۴ فروند هواپيماي ۳۲۰ را 

به شرکت هواپيمايي هما تحويل دهد. 
براس��اس گفت��ه فرهاد پرورش تنه��ا يک ماه تا 
پايان سال جاري ميلادي باقي مانده است که ۴ 
فروند ايرباس A ۳۲۰ به ايران تحويل ش��ود، اما 
به گفته برخي کارشناسان صنعت هوايي، به نظر 
مي رس��د هواپيمايي جمهوري اسلامي و وزارت 
راه و شهرس��ازي در يافتن فاينانس��ور براي خريد 
۹۷ فرون��د ايرب��اس باقي مانده که تا کنون تنها ۳ 
فروند ايرباس پس از برجام واد کشور شده است 

با مش��کلاتي روبه رو ش��ده اس��ت، زيرا بسياري 
از بانک ها، موسس��ات اعتباري و ش��رکت هاي 
واسطه گر در فاينانس، به دليل سخراني جنجالي 
اخي��ر ترام��پ در خصوص عدم پايبندي ايران به 
برج��ام و تقاضاي��ش از کنگ��ره براي ورود به اين 
قضيه، حاضر به ورود به موضوع تضمين و تامين 
مبلغ فاينانس براي خريد ايرباس هاي مذکور در 
قرارداد با ايران نيستند. از سوي ديگر چهارشنبه 
ش��ب ه��م مجلس نماين��دگان آمريکا طرح منع 
فروش بوئينگ به ايران را تصويب و آن را براي 
تصويب در سنا به اين مجلس فرستاد. در صورتي 
که اين طرح در مجلس سنا نيز به تصويب برسد، 
ب��راي اجرا و قطعي ش��دن ني��از به امضاي رئيس 
جمه��ور اين کش��ور دارد ک��ه احتمال تأييد آن از 
س��وي ترامپ با توجه به س��خنراني ها و مواضع 
تندش در زمينه پاره کردن برجام، بسيار بالاست. 
ه��م اکنون ايران به دليل ترس فاينانس��ورهاي 
بي��ن الملل��ي براي تامين مبالغ مورد نظر ايرباس 
به عنوان پيش پرداخت هواپيماهاي باقي مانده، 
در حال حاضر با مشکل مالي روبه رو شده است 
و ايرباس نيز با اطلاع از اين موضوع و همچنين 

دانس��تن اين وضعيت که ايران تا مدت طولاني 
از ام��کان تامين پي��ش پرداخت ها ناتوان خواهد 
بود، هواپيماهاي ايرباس ۳۲۰ متعلق به ايران را 

به کشورهاي ديگر واگذار کرده است.
ايرب�اس، هواپيماهاي ايران را واگذار نکرده  ���

است
درب��اره ش��ايعات مطرح ش��ده مبن��ي بر فروش 
هواپيماهاي پسابرجامي س��اخته شده براي ايران 
اير به ساير ايرلاين هاي بين المللي، اصغر فخريه 
کاش��ان، قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي در امور 
بين الملل اظهار نظر متفاوتي دارد. روز شنبه)۲۷ 
آب��ان ۹۶( اصغر فخريه کاش��ان، قائم مقام وزير 
راه و شهرس��ازي در امور بين الملل در گفتگويي 
اعلام کرد که آنچه در برنامه ريزي ش��رکت هاي 
هواپيماس��از مانند ايرباس ق��رار دارد، يک طرح 
مشخص و برنامه ريزي شده است و وقتي ايران 
هواپيماي��ي را خري��داري کرده، با نهايي ش��دن 

پيش پرداخت، اين هواپيما وارد خواهد شد.
وي ادامه داد: موضوعي که مطرح ش��ده هر چند 
ني��از ب��ه پيگيري جدي و قطعي دارد، اما حتي در 
صورت اتفاق افتادن نيز امري طبيعي به ش��مار 
مي رود. همان طور که ايرباس هاي تحويل شده 
به ايران اير براي ديگر ايرلاين ها س��فارش داده 
شده بود، اما به ناوگان ايران رسيد، اين امکان نيز 
وجود دارد که ديگر هواپيماها نيز چنين سرنوشتي 
داش��ته باش��ند، اما اين موضوع طبيعي به حساب 
مي آي��د و ي��ک روال عادي در صنعت هواپيمايي 

جهان است. 
به گفته وي وقتي ايران پيش پرداخت هواپيماهاي 
خود را به ايرباس تحويل دهد و قرارداد فاينانس 
را نهاي��ي کن��د، قرارداد خري��د هواپيماها به طور 
کامل اجرايي خواهد ش��د و هيچ مش��کلي در اين 
زمينه وجود ندارد. در مسير نهايي شدن فاينانس 
قرارداد ايران اير با ايرباس هيچ مش��کلي وجود 
ندارد و مذاکرات ما گش��ايش هاي قابل توجهي 
داشته و مي تواند در آينده نزديک نهايي شود. از 
اين رو نه شايعاتي مانند فروش هواپيماي دست 
دوم ب��ه اي��ران صحت دارد و نه اين امکان وجود 
دارد که ايرباس هواپيماهاي ايران را واگذار کند، 
بلکه تنها با نهايي ش��دن پرداخت ها روال عادي 
قرارداد و تحويل هواپيماها دنبال خواهد شد. قائم 
مق��ام وزي��ر راه و شهرس��ازي در امور بين الملل 
گف��ت: چهارمي��ن هواپيماي متعل��ق به ايران در 
تيرماه سال آينده )احتمالا ژوئن ۲۰١۸( به ايران 

واگذار خواهد شد.

»تجارت« بررسی کرد؛

اما و اگرهای فروش هواپيماهاي ایرباس به ایران

بازسازی مناطق زلزله زده توسط قرارگاه خاتمخروج واگن قطار باري در محور بافق - تربت  ایجاد ظرفيت ۹۲ هزار نفري براي جابجایي زائران 
ه��ادي ضيايي مهر مدي��رکل راه آهن 
خراس��ان گفت؛ علاوه بر ايجاد ظرفيت 
۵۶ هزارنفري توس��ط ش��رکت راه آهن 
جه��ت جابجايي زائ��ران در دهه پاياني 
صف��ر، ظرفي��ت ۳۶ ه��زار و ١۰۰ نفري 

در قالب ۹۰ رام قطار توس��ط اداه کل راه آهن خراس��ان ايجاد 
ش��ده که ۳۵ هزار نفر آن مربوط قطارهاي حومه اي اس��ت. از 
ظرفيت ۵۶ هزارنفري ايجادشده ميزان ۲١ هزار نفر از ۲۷ شهر 
و مرکز استان به مشهد مقدس و بالعکس و حدود ۳۵ هزار نفر 
از ظرفي��ت مرب��وط به قطارهاي حومه اي درون اس��تاني براي 
جابجايي و تسهيل در برگشت زائرين پياده و هيئت هاي مذهبي 
از شهرس��تان هاي س��رخس، نيشابور، فيروزه، خوشاب، جوين و 

جغتاي به مشهد مقدس بوده است. 

با توجه به اينکه بامداد روز يکشنبه خروج 
واگن قطار مس��افري در محور ش��رق 
کشور موجب اختلال سير قطارها شده 
بود، روابط عمومي راه آهن از رفع اخلال 
در اي��ن محور خبرداد. روابط عمومي راه 

آهن در اطلاعيه اي اعلام کرد: خروج واگن قطار باري در محور 
شرق )بافق - تربت( موجب اختلال سير قطارها شده بود که با 
اعزام مامورين فني راه آهن، واگن به روي خط هدايت و مشکل 
برطرف شد و سير قطار ها طبق برنامه به روال طبيعي بازگشت. 
راه آهن جمهوري اسلامي ايران ضمن پوزش از تمامي مسافرين 
اعلام کرد: مس��افريني که از اين بابت با تاخير مواجه ش��ده اند 
مي توانند از روز دوشنبه به مدت يکماه وجه بليط خود را از طريق 

آژانس هاي فروش بليط در سراسر کشور دريافت کنند.

با امضاي تفاهم نامه اي بين رييس بنياد 
مسکن و فرمانده قرارگاه سازندگي خاتم  
الانبياء )ص(، آواربرداري، تامين مصالح و 
احداث اسکان موقت روستاييان زلزله زده 
استان کرمانشاه به قرارگاه سازندگي خاتم 

الانبياء واگذار شد. اين تفاهم نامه به امضاي سردار عبداللهي رئيس 
قرارگاه سازندگي خاتم الانبياء و عليرضا تابش رئيس بنياد مسکن 
انقلاب اسلامي رسيد. فرمانده قرارگاه سازندگي خاتم الانبياء)ص( 
گفت: آمادگي کامل داريم تا بلافاصله پس از آواربرداري بازسازي 
مناطق خس��ارت ديده را آغاز کنيم. برخي روس��تاها ١۰۰ درصد 
تخريب ش��ده اس��ت، اما با تمهيداتي که صورت گرفته مشکلات 
چادر، پتو، تغذيه رفع ش��د و ما روزانه حدود ١۵ هزار غذاي گرم را 

بين مردم توزيع مي کنيم. 

در حالي که مقامات ارش��د دولت بيش��تر خرابي ها و 
کش��ته هاي زلزله کرمانش��اه را مربوط به مسکن مهر 
عن��وان ک��رده بودند، قائم مقام آخوندي کش��ته هاي 

مسکن مهر را صرفا ۲ نفر اعلام کرد.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت به نق��ل از وزارت راه و 
شهرس��ازي، احم��د اصغري مهرآب��ادي درخصوص 
پروژه مسکن مهر شهرستان زلزله زده سرپل ذهاب در 
استان کرمانشاه بيان کرد: براي کمک به زلزله زدگان 
و براس��اس توافق صورت گرفته با بانک مس��کن به 
دريافت کنندگان تس��هيلات مس��کن مهر در مناطق 
زلزله زده ۲ سال تنفس اعطا شد تا بعد از اين مدت مجدد 

پرداخت اقساط ماهيانه خود را از سربگيرند.
قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي در طرح مس��کن مهر 
درخصوص بيمه بودن واحدهاي مس��کن مهر يادآور 
ش��د: پروژه مس��کن مهر سرپل ذهاب در برابر حوادث 
غيرمترقبه از جمله زلزله بيمه بوده و هم اکنون ارزيابي 

خسارات وارد آغاز شده است.
اين مقام مسئول در ادامه با تأکيد براينکه نيروهاي ما 
در اداره راه و شهرس��ازي اس��تان از اولين ساعات پس 
از وقوع زلزله در محل حاضر شده و به بررسي شرايط 
و وضعي��ت پروژه ه��ا پرداختند گفت: من نيز طي ۲ روز 
گذشته به همراه نمايندگان محترم و رئيس کميسيون 
عمران در محل حضور يافته و ضمن بازديد از پروژه ها 
و اس��تماع توضيح��ات زلزل��ه زدگان در جريان آخرين 
وضعيت واحدهاي مستقر در اين منطقه قرار گرفتم.

ب��ه گفت��ه مهرآبادي در شهرس��تان س��رپل ذهاب ۲ 
پروژه ۲۰۰ واحدي و ۵۷۶ واحدي توسط تعاوني هاي 
مس��کن احداث ش��ده که پروژه اول هيچگونه آسيبي 

نديده و پروژه دوم که داراي ۲۴ بلوک بوده نيز از نظر 
س��ازه اي س��الم و حتي يک سقف نيز از کل پروژه فرو 
نريخته است، اين در حالي است که ديوارهاي جانبي 
آن بلوک ه��ا ب��ه خص��وص در طبقات پايين با توجه به 
ش��دت زلزله ۷.۳ ريش��تري تخريب شده است. وي در 
ادام��ه اضاف��ه کرد: با اين اوصاف تأکيد مي ش��ود همه 
بلوک هاي مس��کن مهر ايس��تايي خود را حفظ کرده و 
کاملا پابرجا هستند که خوشبختانه همين امر موجب 
کاهش چش��مگير تلفات و خس��ارت جاني نس��بت به 
س��اختمان هاي اطراف )که متأس��فانه تعداد زيادي از 
آن ها ١۰۰ درصد تخريب و با خاک يکس��ان ش��ده اند(، 
شده است؛ به طوري که امارهاي غيررسمي اعلامي در 
منطقه حاکي از کش��ته ش��دن ۲ نفر در اين پروژه تا 
کنون بوده اس��ت. قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي در 
طرح مسکن مهر با اشاره به اين مطلب که برخي تعداد 
کشته شدگان در سايت مسکن مهر را بيشتر از اين رقم 
اعلان کرده اند، گفت: اين مسئله به هيچ وجه صحت 
نداشته و به نظر مي رسد. اظهارات اين افراد تحت تأثير 

برخي از اخبار کذب منتشر شده، بوده است.

تنفس ۲ ساله براي بازپرداخت تسهيلات مسکن مهر زلزله زدگان 
معاون وزير راه و شهرس��ازي و رييس س��ازمان بنادر 
و دريان��وردي، گفت: بخش خصوصي تاکنون در پس 
کرانه ه��ا، روبناه��ا و تجهيزات بندري کش��ور ۹ هزار 

ميليارد تومان سرمايه گذاري کرده است.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از ايرنا، محمد راستاد 
روز شنبه در نشست با استاندار بوشهر افزود: همچنين 
س��ه ه��زار ميليارد تومان ني��ز قرارداد در اين بخش در 

آستانه انعقاد نهايي است.
وي تصري��ح ک��رد: در زمان حاضر چارچوب مناس��بي 
ب��راي ج��ذب س��رمايه گذاري در کش��ور وجود دارد و 
استان بوشهر نيز باتوجه به مزيت هايي که دارد مي تواند 
بيش��ترين اس��تفاده را در جذب سرمايه گذاري بخش 

خصوصي در پس کرانه هاي بندري داشته باشد.
راستاد درخصوص روند تخليه و بارگيري بنادر کشور 
گفت: روند کلي تخليه و بارگيري بنادر کش��ور رش��د ۶ 
درصدي و در بحث کانتيري نيز بندر بوش��هر و ش��هيد 

رجايي به ترتيب رشد۵۰ و ۳۰درصدي را دارند.
معاون وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به اينکه استان 
بوش��هر بيش��ترين رشد کانتينري در بين بنادر کشور را 
داشته است گفت: بندر بوشهر توانسته همگام با رشد 

ترافيکي کلي کشور شرايط خوبي را داشته باشد.
ريي��س س��ازمان بنادر و دريان��وردي گفت: آغاز تردد 
بدون محدوديت خطوط لاينري بين المللي درکشور، 
ام��کان ت��ردد ناوگان تحت پرچم و مالکيت جمهوري 
اس��لامي در پهنه آبها و بنادر بين المللي، آغاز فعاليت 
موسسه هاي رده بندي بدون محدوديت و فراهم شدن 
رونق تجارت دريايي از جمله دس��تاوردهاي برجام در 

بخش دريا و دريانوردي بوده است.

وي در خص��وص بن��در بوش��هر نيز گف��ت: با توجه به 
همکاري اس��تانداري انتظار مي رود زيرس��اخت هاي 
بندري و توس��عه حمل و نقل دريايي در اين اس��تان 

رونق گيرد.
رييس س��ازمان بنادر و دريانوردي افزود: روند توس��عه 
بندربوش��هر براساس برنامه زمانبندي در حال انجام و 

۸۲ درصد پيشرفت فيزيکي دارد.
راستاد گفت: ترمينال جديد بندر بوشهر در جزيره نگين 
است که انتظار مي رود تا سه ماه آينده تکميل و مورد 

بهره برداري قرار بگيرد.
وي اضافه کرد: همزمان براي اينکه دسترسي دريايي 
بندر بوش��هر بهبود يابد دو مرحله لايروبي ش��امل پاي 
اسکله و مسير دسترسي در پيش است و فرايند انتخاب 

پيمانکار را طي مي کند.
راس��تاد با تاکيد براينکه اجراي اين پروژه ها به رش��د 
هرچه بيش��تر و بهتر بندر کمک مي کند گفت: توس��عه 
س��اير بنادر اس��تان بوش��هر با هدف رونق اقتصادي از 
جمله ديلم، گناوه، دير و محمد عامري نيز در دس��ت 

انجام است.

سرمايه گذاري بخش خصوصي در پس کرانه هاي بندري

حمل و نقل و توسعه شهري، دو حوزه جدايي ناپذيرند
محمد س��عيد ايزدي معاون معماري و شهرس��ازي وزارت راه 
و شهرس��ازي با بيان اينکه بخش اول برنامه هاي ما در حوزه 
ش��هري باي��د برخ��وردار از يک مفه��وم واقعي و کلان در ابعاد 
س��رزميني باش��ند،گفت: براي اين منظور مدتي اس��ت مفهوم 
ايرانشهر را در وزارت راه و شهرسازي دنبال مي کنيم، ايرانشهر 
يک مفهوم نظري نيس��ت و س��عي دارد مفهوم توسعه را جهت 

دهد و راهبردهاي اصلي آن را تعيين کند.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت به نقل از پاي��گاه خبري وزارت 
راه و شهرس��ازي، س��ومين نشست توس��عه شهري با موضوع 
شهرس��ازي در دولت دوازدهم و با حضور محمدس��عيد ايزدي 
معاون معماري و شهرسازي وزارت راه و شهرسازي در محل 
جامعه مهندسان مشاور ايران برگزار شد. ايزدي در اين نشست 
اظهار کرد: براي برنامه هاي راه و شهرسازي در دولت دوازدهم 

بايد نسبت به وضعيت فعلي شهر و شهرسازي شناخت داشته 
باش��يم که متأس��فانه در اين حوزه در مورد مفهوم توسعه دچار 
غفلت بوده ايم. وي با بيان اينکه مدت مديدي اس��ت که دچار 
س��ردرگمي در مفهموم توس��عه هس��تيم و آن را حتي به معناي 
گس��ترش تنزل داده ايم، گفت: توس��عه در مقياس س��رزميني 
مي تواند مورد توجه باش��د که مدتي زيادي اس��ت در تمام ابعاد 
از جمله سرزميني، ناحيه اي و شهري مغفول بوده است. معاون 
وزي��ر راه و شهرس��ازي ب��ا تأکيد براينک��ه اين مفهوم کيفي در 
نظام برنامه ريزي و طرح ريزي کشور در سال هاي مختلف مورد 
بي توجهي بوده است افزود: بررسي گستره کشور و زيستگاه ها 
نشان مي دهد که مفهوم شهر روز به روز تضعيف شده و ساير 
پهناهايي که توانايي ش��کل گيري س��کونتگاه داشتند به شکل 
نامتعادلي بارگذاري شده و در بسياري از موارد نيز از بين رفته 

است. وي با بيان اينکه بخش اول برنامه هاي ما در حوزه شهري 
بايد برخوردار از يک مفهوم واقعي و کلان در ابعاد س��رزميني 
باش��ند گفت: براي اين منظور مدتي اس��ت مفهوم ايران ش��هر 
را در وزارت راه و شهرس��ازي دنبال مي کنيم، ايران ش��هر يک 
مفهوم نظري نيس��ت و س��عي دارد مفهوم توسعه را جهت دهد 
و راهبردهاي اصلي آن را تعيين کند. ايزدي با اش��اره به انتقاد 
برخي افراد نسبت به پرداختن وزارت راه و شهرسازي به مفهوم 
توس��عه در ابعاد کش��وري گفت: هر دس��تگاهي که نقش��ي در 
تدوين سياست ها، برنامه هاي استراتژيک و کلان دارد نيازمند 
برخورداري از اين چارچوب فکري است تا به سردرگمي هاي 
به وجود آمده در اين عرصه که باعث نابساماني و آشفتگي در 
نظام برنامه ريزي ش��ده، پايان دهد. وي با بيان اينکه مفهوم 
ايران ش��هر ب��ا رويک��رد بازخواني همواره م��ا را به هم پيوندي 

با چارچوب تمدني گذش��ته، فرهنگ و تمدن س��وق داده و تا 
به امروز ش��کل متجلي آن در شهرنش��يني ديده مي شود افزود: 
با وجود تلاش هاي مختلفي که در اين زمينه صورت گرفته اما 
به دليل سردرگمي دچارنابس��اماني ش��ديم که نياز است پيوند 
دوباره اي بين گذشته و آينده برقرار کنيم، اين چارچوب فکري 
که مبناي فعاليت ها در سال هاي پيش رو است مي تواند زمينه 
و پش��توانه را ب��راي برخ��ورداري از چارچوب مفهومي در حوزه 
توس��عه فراهم کند. معاون معماري و شهرس��ازي وزارت راه و 
شهرس��ازي تصريح کرد: اگر مفهوم ايران ش��هر را در مقياس 
س��رزميني گس��ترش دهيم مي توانيم برنامه ها و سياست هاي 
توسعه را در حوزه هاي مختلف جهت دار کنيم که ادغام وزارت 
راه و شهرس��ازي مي تواند زمينه هاي کمک به اين ۲ حوزه را 

فراهم کند.


